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 Základem každého dotazníku je dostačující počet 
respondentů. V tomto směru nejlépe dopadli žáci 
druhého stupně, kde je návratnost dotazníků 62 % 
a vyplnilo ho celkem 539 dětí. Na prvním stupni 
byla návratnost 34 %, vyplnilo 346 dětí a u rodičů 
celé základní školy pouze 31 %, dotazník vyplnilo 
579 rodičů. „Návratnost dotazníků zejména u ro-
dičů je pro mě trochu zklamáním, byli bychom rádi 
za větší zpětnou vazbu. Na druhou stranu mě těší 
velký počet vyplněných dotazníků u dětí druhého 
stupně, i když zde je to dáno také tím, že žáci vy-
plňovali dotazníky v hodinách informatiky,“ komen-
tuje počet odevzdaných dotazníků ředitel školy 
František Grunt.   

A jak celé dotazování dopadlo? Pokud bychom 
se na výsledky měli podívat pohledem známek, tak 
průměrná známka líbeznické školy je 1,9. Dotazník 
se vyhodnocoval na jednotlivé budovy i detašovaná 
pracoviště. Průměrná známka je pak stejná jako 
průměrná známka u ostatních škol, které stejný 
dotazník realizovaly. Líbeznická škola je tedy přesně 
v průměru mezi ostatními školami. V některých ob-
lastech škola dopadla lépe, v některých hůře než 
ostatní školy v České republice. „Výsledná známka 
dle mého není vůbec špatná, i když dává prostor 
pro zlepšení. Je třeba však brát v potaz celkový 
počet dětí ve škole, velké počty žáků ve třídách 
i velikost pedagogického sboru a jeho různorodost. 
Celkový výsledek považuji při situaci, která na lí-
beznické škole panuje, za dobrý,“ hodnotí znám-
kování školy starosta Líbeznic Jan Havlíček.  

Škola pohledem dětí  

Žáci školy velice pozitivně hodnotí, jak vypadá celý 
areál školy a jaké je zázemí školy, líbí se jim také vy-
bavení pro sport a pomůcky, které na škole použí-
vají při výuce. Pozitivní vztah mají také ke svým tříd-
ním učitelům, valná většina žáků je ráda, že má 
právě takového třídního učitele. Pozitivní hodno-
cení mezi žáky dostala i školní jídelna, i když někteří 
v jejím fungování vidí rezervy. Výuku na škole vidí 
lépe žáci prvního stupně, výuku i přístup učitelů 
hodnotí nadprůměrně a učivo je baví. Na druhém 
stupni je pak výuka hodnocena spíše průměrně, 
žáci by v některých předmětech ocenili zajímavější 
hodiny a vstřícnější učitele. Atmosféru a sociální 
klima školy hodnotí žáci obecně také průměrně, na 
prvním stupni je opět hodnocení lepší. Děti chodí 
do školy rády, učivo je baví a považují ho za pří-
nosné. Na druhém stupni je sociální klima hodno-
ceno spíše podprůměrně. Žáci často řeší nevhodné 
chování mezi sebou, verbální násilí a občas zmiňují 
i šikanu. Žáci druhého stupně nechodí do školy moc 
rádi, ve škole se jim pracuje průměrně a jsou leckdy 
ve stresu. Na druhou stranu se cítí mezi spolužáky 
dobře a všichni mají na škole nějaké kamarády. Pod-
průměrně pak žáci hodnotí stav toalet a umýváren, 
šatny zejména na hlavní budově a také kvalitu a pří-
nos školních akcí. Mezi nejoblíbenější předměty na 
prvním stupni pak patří tělesná výchova, výtvarná 

TÉMA MĚSÍCE

LÍBEZNICKÁ ŠKOLA DOSTALA DVOJKU

V únoru a březnu probíhal na líbeznické škole velký průzkum Mapa školy. Společnost SCIO tento 
průzkum nabízí všem školám, které mají zájem zjistit zpětnou vazbu od žáků, rodičů i zaměst-
nanců školy. Na naší škole se průzkum realizuje pravidelně, vždy v intervalu tří let. Škola tak všem 
dává možnost vyjádřit se k tomu, jak jsou se školou spokojení nebo nespokojení. 

Pokračování na straně 3

Milí sousedé,  
 
symbolicky jsme se rozloučili se zimou a přivítali jaro 
při tradičním pálení čarodějnic v Areálu zdraví. Sou-
časně jsme zahájili novou kapitolu v historii našeho 
Areálu zdraví slavnostním otevřením nové kavárny 
a zázemí. Podle vašich ohlasů se vám nová kavárna 
líbí. Mým přáním je, aby kavárna byla dalším mís-
tem v obci, kde se můžeme setkávat, poznávat 
a tvořit nové vzpomínky. Společně se zázemím ur-
čitě zvyšuje komfort pro návštěvníky Arča. Ještě 
musíme provést terénní úpravy. Původně jsme plá-
novali s nimi začít po pálení čarodějnic. Uvědomili 
jsme si však, že hned 1. června se v Areálu zdraví 
koná Dětský den. A to by s nově vysetou trávou 
nešlo dohromady. Proto terénní úpravy, které si vy-
žádají omezení v užívání Arča, provedeme až po 
Dětském dni. 

V Líbeznicích jste již opakovaně prokázali vyso-
kou míru solidarity s lidmi v nouzi. Posledním pří-
spěvkem v této oblasti byl Spolkový ples, kde se na 
pomoc lidem se svalovou dystrofií vybralo rekord-
ních 62 680 Kč. Znovu jsme jako komunita ukázali, 
že v Líbeznicích nám není lhostejný osud lidí, kteří 
v životě nemají takové štěstí. Musím vám za to ještě 
jednou poděkovat a současně děkuji líbeznickým 
zahrádkářům, hasičům, fotbalistům a baráčníkům 
za výbornou organizaci této po všech stránkách po-
vedené akce. 

Skvělá zpráva je, že se nám podařilo koupit po-
zemky pro pokračování zeleného pásu. Jednání tr-
vala bezmála dva roky s různými zvraty. Trpělivost, 
kterou jsem postupně začal považovat za jednu 
z nejdůležitějších vlastností v životě, přinesla své 
ovoce. Takto máme zajištěny pozemky pro úsek ze-
leného pásu až k Hovorčovické ulici. Dokumen-
tačně máme zpracován úsek po ulici Východní a na 
něj budeme podávat žádost o vydání územního 
rozhodnutí. Zároveň budeme žádat o povolení vod-
ních děl, protože součástí tohoto úseku budou tři 
tůně, dvě průtočné a jedna neprůtočná. Jakmile bu-
deme mít potřebná povolení, vybereme zhotovitele 
a pustíme se do práce. Zelený pás se tak významně 
prodlouží, děti jej budou moci užívat při cestě pěšky 
nebo na kole do školy a jeho rekreační, ochranná 
a krajinotvorná funkce zase o kus zvýší kvalitu ži-
vota v naší obci. 

Pokračujeme se stavbou svazkové základní školy 
v Bašti. Stavba zatím běží podle harmonogramu. 
Z kontrolních dnů pravidelně zveřejňujeme fotky na 
Facebooku, abyste viděli, jak se staveniště pro-
měňuje. Zároveň spějeme k výběru zhotovitele na 
školu v Měšicích. V zadávacím řízení bylo podáno 
celkem deset nabídek, takže je z čeho vybírat. 
A protože čas hrozně rychle letí a školu je potřeba 
začít řešit i personálně, organizačně a procesně, vy-
hlásili jsme jako svazek konkurzní řízení na ředitele 
nové školy. Hledáme někoho, kdo má vizi, odhod-
lání a energii nastartovat novou inovativní školu 
stojící na respektujícím přístupu k žákům i rodičům. 
Tak nám držte palce. 

Po obci bychom chtěli rozmístit více laviček, a to 
hlavně v ulicích. Hlavním účelem je, aby si starší ob-
čané mohli odpočinout na cestě za službami v obci. 
Věříme ale, že je ocení i ostatní při popovídání se 
známými či pro chvíle relaxace. Pokud byste měli 
tipy na vhodná místa, napište nám. Preferujeme 
místa na pozemcích obce. 

 
Přeji vám hezké jarní dny.

SLOVO STAROSTY

foto archiv ZŠ Líbeznice
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ROZHOVOR

Věra Rosůlková                                                                      foto Lucie Vörösová

VĚRA ROSŮLKOVÁ, 
NEJSTARŠÍ OBČANKA OBCE 
Paní Věra Rosůlková je ve věku 96 let nejstarší občankou Líbeznic. Na-
rodila se v Praze v roce 1928. S manželem bydleli do padesátých let  
20. století v Praze – na Břevnově a na Žižkově. Neměla jednoduchý život. 
Tatínek zemřel v koncentračním táboře a její prostřední syn zemřel půl 
roku po narození. Má velkou a milující rodinu, která drží při sobě. Dva 
syny, čtyři vnoučata a šest pravnoučat. Přes svůj věk se paní Rosůlková 
těší dobrému duševnímu a fyzickému zdraví. 

Paní Rosůlková, jak vás osud zavál do Líbeznic? 

Do Líbeznic jsem se přestěhovala s manželem v roce 1952 do domu manželova 
otce. Dům postavil v roce 1924 otec mého manžela, který tu měl opravnu 
obuvi. Dům jsme pak s manželem postupně předělávali. 

Jaká byla vaše profese? 

Vyučila jsem se švadlenou a pracovala jsem ve špičkovém pražském salonu. 
Pak jsem si doplnila vzdělání a pracovala jako zdravotní sestra v pražských ne-
mocnicích. Posledních osmnáct let před důchodem jsem pracovala v domově 
důchodců v Kobylisích. 

Jak vypadala obec v padesátých letech? 

Obec byla skutečnou vesnicí se špatným dopravním spojením do Prahy. Dojíž-
děla jsem do práce a autobusy byly přeplněné. Byla tu ale školka a stará škola 
a pak se postavila škola nová.  

Jak vnímáte proměny obce v průběhu času? 

Obec se hodně proměnila, rozrostla. Žije tu hodně lidí. Nabídka služeb pro ob-
čany je široká. Dopravní spojení do Prahy výborné.  

Jak se vám v obci žije? 

Žije se mi tady dobře, jsem tu spokojená. Chodím pravidelně nakupovat a do 
obecní knihovny pro knížky. Paní knihovnice mi doporučuje zajímavé tituly. 

Co děláte nejraději? 

Celý život ráda čtu, mám ráda knížky. Miluji svoji rodinu, jsou to moje zlatíčka. 
Pravidelně se scházíme a máme pevné a hezké vztahy. Ráda jsem cestovala 
a miluji Prahu, to je moje celoživotní láska. 

Chybí vám v obci něco? 

Nejsem spokojená s prodejnami potravin, nemají kvalitní zboží. Vítám proto, 
že v obci bude nová prodejna Billa. 

Co říkáte na to, že jste nejstarší občankou obce? 

Nějak to nemůžu pochopit, nepřijde mi to. Pořád si říkám, že někdo tady musí 
být starší. Kromě praní prádla jsem soběstačná.  

Chtěla byste něco vzkázat ostatním občanům? 

Ať jsou všichni zdraví a spokojení! 

Děkuji za rozhovor. 

Jan Havlíček

                                                                                                                                                                                                                                           foto rodinný archiv
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Dokončení ze strany 1

výchova a překvapivě matematika, na druhém stupni 
to je také tělesná výchova, angličtina a výtvarná vý-
chova. Na obou stupních je žáky velice kladně hod-
nocena výuka informatiky. „V hodnocení dětí vidím 
v některých oblastech prostor pro zlepšení, ať už jde 
o prostory školy, nebo kvalitu výuky. Potvrdilo se, že 
lépe školu vnímají žáci prvního stupně a žáci dru-
hého stupně jsou ve svém hodnocení kritičtější. Pro 
celý pedagogický sbor je zpětná vazba důležitá 
a s výsledky dotazníku budeme postupně pracovat,“ 
doplňuje k hodnocení ředitel školy.  

Škola pohledem rodičů 

Z pohledu rodičů si také škola vede průměrně ve 
srovnání s ostatními školami. Nejspokojenější jsou 
rodiče s komunikací s třídními učiteli i vedením 
školy, rodičům se také líbí vzhled a vybavení školy. 
Dále jsou spokojeni s tím, kolik informací dostávají 
od školy o svých dětech, jen menšina z nich by uví-
tala více informací. Také k výuce mají rodiče výhrady 
spíše ojediněle a zejména na druhém stupni. Rodiče 

jsou spokojeni s výukou matematiky a českého ja-
zyka, výhrady mají k výuce anglického jazyka a v ně-
kterých třídách k výuce matematiky a fyziky. Stej- 
ně jako žáci vnímají ne vždy příjemné sociální klima 
na škole a vztahy mezi žáky, zejména na druhém 
stupni. Rodiče měli zhodnotit také nároky, které 
škola klade na dítě. Z těch, kteří to zvládli posoudit, 
se čtyři pětiny domnívají, že škola pro jejich dítě 
není příliš náročná. Zbývající pětina rodičů uvádí 
opak. Nároky školy by klidně zvýšilo 28 % rodičů, 
naopak snížila jen 4 % rodičů. Dvě třetiny rodičů 
by tedy nároky neměnily. Rodiče se vyjadřovali 
i k vlivu školy na stres dětí. Podle poloviny rodičů 
jsou jejich děti ve stresu ze školy, podle druhé po-
loviny nikoli. Více ve stresu jsou podle rodičů žáci 
druhého stupně. Při výběru důvodů pro výběr školy 
byla nejčastěji rozhodující vzdálenost školy od byd-
liště, kterou uvedlo celkem 88 % rodičů. Více než 
polovina rodičů zohlednila skutečnost, že do školy 
chodí kamarád či sourozenec dítěte. Čtvrtina pak 
uvedla, že v podstatě neměla jinou možnost. Svým 
přátelům by líbeznickou školu doporučily čtyři pě-
tiny rodičů z těch, kteří to byli schopni posoudit. 
V porovnání s ostatními školami se jedná spíše 

o podprůměrné hodnocení. Rodiče často uvádějí, 
že důvodem jejich hodnocení je velikost školy 
a velký počet žáků ve třídách.  

Výsledky pro základní uměleckou školu  

Dotazníkem prošla i základní umělecká škola. Zde 
se bohužel nezúčastnilo ani moc rodičů, ani moc 
dětí. Dotazník vyplnilo pouze 16 dětí z 290 a 37 ro-
dičů ze stejného počtu. Žáci mají svoji zušku rádi, 
všem, kteří odpověděli, se na zušce učí a pracuje 
dobře. Mezi oblíbené předměty patří zejména hra 
na nástroj nebo hudební nauka. I rodiče jsou cel-
kově s kvalitou základní umělecké školy spoko-
jeni, stejně pozitivně vnímají i pedagogické kvality 
vyučujících. Na zušce ani žáci, ani rodiče neřeší 
špatné vztahy mezi žáky. „Z hodnocení základní 
umělecké školy mám radost, potvrzuje naše úsilí 
o dobrou práci. Škoda jen, že zpětné vazby vy-
užilo tak málo dětí i rodičů,“ dodává k výsledkům 
dotazníkového šetření Iva Štrynclová, zástupkyně 
ředitele pro ZUŠ.  

-na-

TÉMA

OBEC PŘISPĚLA 
NA SOCIÁLNÍ VŮZ 
Dne 30. dubna jsme se v Neratovicích s panem sta-
rostou Mgr. Janem Havlíčkem zúčastnili předání no-
vého vozu Dacia Jogger Charitě Neratovice. Ta zajiš-
ťuje každodenní domácí péči občanům s chronickým 
onemocněním, zdravotním postižením a seniorům, 

kteří se o sebe nemohou dostatečně postarat. Roz-
sah služeb je poměrně široký: od pomoci při hygieně, 
zajištění chodu domácnosti, poskytnutí nebo zajiš-
tění stravy až po odborné úkony, jako je aplikace in-
jekcí a infuzí, podávání léků, převazy ran, odběry 
krve, péče o stomie, dreny, žaludeční sondy atd. 
Cílem je poskytovat odbornou a kvalitní službu tak, 
aby byly zajištěny všechny potřeby klienta a on mohl 
co nejdéle setrvávat v domácím prostředí, a to vše 
24 hodin denně. Charita provozuje také Dům s pe-
čovatelskou službou sv. Jakuba v Libiši, denní sta- 

cionáře i sociálně aktivizační služby a půjčuje některé 
kompenzační pomůcky. 

Obec Líbeznice pravidelně přispívá na pořízení 
nového vozidla pro tuto společnost a věříme, že 
i tato malá částka z obecního rozpočtu (10 000 Kč 
bez DPH) je vynaložena ke spokojenosti sester, oše-
třovatelek a ostatního personálu při jejich každo-
denní nelehké práci. Patří jim za ni nejen uznání, ale 
i veliké poděkování. 

Michal Doubrava 
foto archiv Charity Neratovice
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TÉMA

ČÁRY MÁRY 
LÍBEZNICE  
Milí Líbezničané, rok se s rokem sešel a jsem tu opět 
já, Větruše Odlétavá, se svojí inspekční zprávou. 
Mám na starosti vaši vesnici a kontroluji, jak se u vás 
slaví svátek všech čarodějnic. Jako každý rok jsem se 
nejprve prolétla po vesnici, abych se podívala, co 
tady máte nového. A je toho za ten rok dost! No-
votou se blýskají ulice K. H. Borovského, Bořano-
vická a Bedřicha Smetany, máte nový a bezpečný 
chodník k Řempu, nebo jak tomu říkáte, objevila 
jsem spousty nových zasazených stromů, pár hnízd 
tříděného odpadu má také novou tvář. Prolétla jsem 
i školu, nový vestibul a nová umělka na hřišti jsou 
také super. Je vidět, že se vám daří. Jen tak dál. 

PROLÉTLA JSEM CELÉ 
LÍBEZNICE 

A teď k těm oslavám. Ani na Arču, kde se oslavy 
pravidelně konají, jsem se nestačila divit. Za rok tam 
vyrostla nová budova. Uvnitř, kam jsem se bohužel 
nedostala, je prý super kavárna, čisté záchody, to 
mám ráda, a taky tam bude sauna. Dobrý! Však 
kolem kavárny bylo hned na začátku rušno, slav-
nostně ji otevřel pan starosta s místostarostou a po-
přál všem, ať jim tam chutná. Pak už nastala první 
část oslav, která u vás tradičně patří dětem. Vypukly 
dětské soutěže, děti soutěžily v různých disciplínách 
a dostávaly sladké odměny. Velká škoda, že moc 
dětí nepřišlo v čarodějnických maskách. Příště do-
poručuji zařadit pravidlo, že kdo nebude mít 
masku, nebude soutěžit. Je to přeci jenom oslava 
nás, čarodějnic, a ne dětský den. Tak za rok věnujte 
trochu času přípravě a těším se na super masky. Po 
všech těch soutěžích se děti i rodiče mohli občerst- 
vit, a to opékáním buřtů, v nové kavárně nebo 
u hasičů. Při průletech jsem slyšela trochu mrmlání 
na fronty, teplé pivo a tak. Pivo do příště určitě vy-
chlaďte a za fronty může opravdu velikánská účast 
vás všech, ze které jsem měla radost.  

Ještě větší radost jsem měla z ohně. Nejen že na 
něm letos byla upálena čarodějnice, a tak to má být, 
ale super bylo, že vůbec hořel, neboť mám od kole-
gyň z okolních obcí info, že tam neměli tolik odvahy 
a oheň vůbec nezapálili kvůli panujícímu suchu. Za 
to velká pochvala a čarodějnický klobouk dolů. 

BYLA JSEM ŠŤASTNÁ, ŽE I ZA 
VELKÉHO SUCHA BYLA JEDNA 
MOJE KOLEGYNĚ UPÁLENA  

Když se setmělo, usadila jsem se na větev a začala 
poslouchat muziku. Kapela byla stejná jako loni, 

70’ 80’ 90’ 00’ 
Stručně a krátce: V sobotu 13. dubna se konala 
tolik oblíbená diskotéka. Tancechtivých lidí se sešlo 
dost a diskžokej neboli dýdžej nebo jen DJ Petr Vích 
pouštěl samé top hity, že si mladší i starší ročníky 
přišly na své. Potemnělá tělocvična, záblesky barev-
ných světel do rytmu a jako bonus občasně vy- 
pouštěná mlha pro správné taneční efekty. Jedním 
slovem zábava. Těšíme se všichni na diskotéku pod-
zimní. 

AD 
foto Denisa Janků

Sklepos. Kluci a holka hráli skvěle a s velkou energií, 
ale příště už by to chtělo jinou kapelu, aby se mi 
trochu rozšířily hudební obzory.  

Co říci na závěr? Oslavy to byly povedené. Ne-
záviděla jsem těm, kdo to pak museli celé uklízet, 
patří jim můj velký dík, stejně tak organizátorům, 
kteří naše oslavy každý rok připravují. Už se těším 

na příště! A nezapomeňte, celý rok vás sleduji, zda 
se v Líbeznicích chováte slušně a počestně, tak si 
dávejte záležet a nepolevujte.  

Vaše Větruše Odlétavá 
foto -na- 
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KAŽDÝ ROK 
LEPŠÍ:  
JIŽ TŘETÍ ROČNÍK 
SPOLKOVÉHO 
BENEFIČNÍHO 
PLESU 
První polovina května je v Líbeznicích již tradičně 
ve znamení plesu, a to ne jen tak ledajakého. 
Třetí spolkový benefiční ples, který se tentokrát 
konal 4. května, byl podle mnoha účastníků 
opět lepší než ten předchozí. Ačkoli bylo celý 
den pod mrakem, bylo teplo a nezapršelo. 
K osmé večerní se hala Na Chrupavce rozezněla 
hudbou v podání osvědčené skupiny Artur, která 
k tanci a poslechu předkládala české i zahraniční 
písně až do pozdních hodin. Celým večerem 
hosty provedl skvělý moderátor Petr Novák. 

Zahrádkáři, fotbalisté, hasiči a baráčníci opět přiložili 
ruku k dílu, aby v Líbeznicích uspořádali mimořádný 
ples. Podle organizátorů i účastníků se vyvedl zase 
o něco lépe než ten předchozí. Podle předsedkyně 
zahrádkářů Hanky Pavlasové to bylo hlavně tím, že 
předchozí ročníky byly svým způsobem testovací: 
„Po dvou letech už všichni věděli, co mají dělat, byla 
minimální potřeba chodit se pořád na něco ptát 
a prostě každý dělal, co měl.“ 

FABLAB KAMION  
PŘED ŠKOLOU 
V LÍBEZNICÍCH 
Ve středu 24. dubna ráno, kdy děti začaly přicházet do školy, už tam stál 
červeno-černý kamion. Budil zájem většiny dětí. 

Jedním z našich cílů v rámci projektu MAP IV pro Brandýsko je přivést do na-
šeho regionu mobilní učebny. Mezi jasnými favority byl FabLab kamion Univer-
sity, otevřená digitální dílna. Nabízí workshopy pro žáky základních a středních 
škol po celé ČR. V březnu jsme díky spolupráci s Ministerstvem průmyslu a ob-

Kamion FabLab před líbeznickou školou Přednáška uvnitř kamionu

Sponzory druhého ročníku spolkového benefičního plesu, kterým moc děkujeme za hodnotné 
i finanční dary, byli:  
Obec Líbeznice, MŠ ProFamily, Tomáš Krysman – 1.FC Líbeznice, Zahradnictví Líbeznice, Barvy Laky Janů, BETA 
Fabian, Alza, AUTOPEPR, Hadříky pro radost, HairArea, Pivovar Svijany, Red Door Steakhouse, Petr Poláček, 
Pekárna Líbeznice, Lucie Melníková, Pavel Turek, Form Factory Fitness Clubs, Kristýna Vydarená, Miroslav 
Černý, Česká masna, Pizzerie U Kouzelníka, Salon Mes, Bistro Žlutá karta, Avon, Ruční výroba svíček, Staveb-
niny Srb, MŠ Líbeznice, BioRofi Zbyněk Řápek, Jana Šabatková, Lukáš Stránský, Stanislav Řápek – Triocolor, 
Andrea Podsklanová, Veronika Kosková, Jakub Baudyš – MéLíbeKafe, Míša a Petr Dvořákovi, Josef „Káďa“ 
Kadeřábek, Adéla Nováková, Anna Pavlasová, Veronika Krausová, Lucie Krbcová, Jaroslava Linhartová, Bylanské 
uzeniny, Manufaktura, AZR Agency – Kurýr Bohemia, Šárka Ketnerová, Srdcovka Skleník, CPI Hotels, Vinotéka 
u zámku, Pavla Halterová, Andrea Franková, Marek Linhart, Zuzana Krupičková a David Voňka.

Starosta Jan Havlíček se také tradičně zúčastnil 
a přednesl projev. Roztančenost parketu místy pře-
rušilo rozdávání tomboly, která byla opět velice bo-
hatá, což se samozřejmě projevilo i ve výtěžku, 
který má každým rokem stoupající tendenci. Po 
před loňských 35 320 Kč a loňských 45 140 Kč se 
letos vybralo dechberoucích 62 680 Kč, které opět 

formou šeku putovaly do rukou Josefa „Kádi“ Ka-
deřábka a organizace MDA Ride, jež podporuje lidi 
postižené svalovou dystrofií. 

Jakub Šťastný 
Zahrádkáři 

foto -na- 

LÍBEZNICKÉ ŠKOLY
chodu parkovali v Brandýse nad Labem – Staré Boleslavi a v Zelenči. Naše spo-
lupráce se osvědčila a dostali jsme nabídku na dubnové tři dny. Na dva dny se 
kamion zastavil v Čelákovicích, uspokojil tamější děti a ve středu 24. dubna už 
patřil dětem ze ZŠ v Líbeznicích.  

Žáci si během workshopů sami vyzkoušeli laserové vyřezávání. Jejich přístup 
a zaujetí pro práci s technologiemi byly velmi pozitivní a na cestu zpět do lavic 
si každý z nich odnesl i malý dárek, který si sám vyrobil. V kamionu se během 
šesti hodin vystřídalo 52 dětí ze 7.–9. tříd, kterým se věnovali zkušení lektoři.  

Po každém workshopu následovala komentovaná prohlídka elektromobilu 
Škoda Enyaq, představujícího jednu z cest naší budoucnosti. 

Díky vydařené dvouměsíční spolupráci máme tu čest v červnu nabídnout ško-
lám další možnost, kterou tentokrát bude realizovat Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu. Jednou ze škol je i ZŠ v Líbeznicích, která přislíbila účast pro 30 dětí.  

Celý projekt č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008412 byl realizován a financo-
ván ve spolupráci s Ministerstvem průmyslu a obchodu. 

Monika Slifková 
koordinátorka projektu MAP 

foto -na-
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HISTORICKÉ OKÉNKO

ZLATNÍCI 
Zlatník patří k jedněm z nejstarších řemesel, 
která provázejí lidstvo od pravěku.  

Ozdobné předměty ze zlata a drahých kamenů byly 
vždy atraktivní, jak v minulosti, tak v současnosti. 
V některých případech se stávaly i známkou moci 
a společenské úrovně svého majitele.  

Osídlení katastru obce a jeho okolí je pravěké, 
nálezy archeologů rovněž dokladují, že se zde lidé 
rádi zdobili předměty z drahých kovů.  

Přesto jsou tyto nálezy v zemědělské populaci 
spíše výjimečné. Nevíme, kdy se v minulosti v obci 
poprvé objevili řemeslní zlatníci. Prvním zlatní- 
kem známým jménem na českém území byl Kojata 
(Koiata aurifex), který patřil kolem roku 1053 mezi 
služebníky nedaleké kolegiátní kapituly ve Staré Bo-
leslavi. První bratrstvo zlatníků bylo založeno roku 
1324 na Starém Městě pražském a brzy byl jeho 
status změněn na cech. Jeho působnost od po- 
čátku určovaly psané předpisy, které se staly vzo- 
rem i pro cech vídeňských zlatníků. Zlatnické ře-
meslo se řadilo spíše k městským řemeslům. Bě- 
hem 15. a 16. století vznikaly v českých zemích 
další zlatnické cechy, nejprve v Kutné Hoře, Chebu, 
Brně, Olomouci, Plzni, Českých Budějovicích, 
Mostě, Opavě, a dále sdružené cechy jako v Jihlavě. 
Cechy však byly z moci úřední zrušeny kolem roku 
1850. Stalo se tak pod nátlakem svobodného pod-
nikání a průmyslu a nahrazeny byly dobrovolnými 
sdruženími zvanými grémia. 

První zmínka o řemeslníkovi, který pracoval se 
zlatem v Líbeznicích, který však nebyl zlatníkem, je 
z počátku 19. století. Tedy z doby, kdy se dokončo-
val nový kostel sv. Martina, kdy bylo pozlačovači za-
placeno 282 zl. 41 kr. za jeho práci.  

Podle písemných pramenů se profese zlatní- 
ka mezi zdejšími líbeznickými řemeslníky občas vy-
skytla, ale opravdu velmi zřídka, jelikož tito řemesl-
níci pracovali většinou ve zlatnických dílnách Praze. 
Přesto vyrobit šperk pro souseda nejspíše nebyl 
problém. Že by zlatníci měli v Líbeznicích oficiální 
zlatnickou dílnu, není známo. 

První zlatnická dílna byla otevřena až v roce 1993 
na Mělnické ulici v čp. 209 zlatnicí paní Danielou 
Havlíčkovou. Paní Havlíčková, rozená Hošková, se 
vyučila zlatnicí v roce 1972 v Družstvě umělecké vý-
roby Soluna, tehdejší renomované zlatnické firmě. 

V Soluně pracoval po dlouhá léta také její tatí-
nek pan Miloslav Hošek, který byl vyhlášeným „fa-
serem“ – zasazovačem drahých kamenů. Vsazování 
kamenů byla v minulosti čistě ruční práce. Dnes se 
do šperků řada drahých kamenů vsazuje již stro-
jově. Pan Hošek byl rovněž vynikajícím rytcem dra-
hých kovů, měl malířský talent, který uplatňoval 
právě v ryteckém oboru, jelikož rytec než své dílo 

začne uskutečňovat, nejprve si musí předkreslit 
motiv na daný kov, až poté provádí rytinu. 

 
Paní Daniela Havlíčková měla štěstí, zkušenosti 

získávala od těch nejlepších mistrů řemesla. Sama 
nejraději pracovala se zlatem, které je tvárný mate-
riál. Zlatnictví je umělecké řemeslo, zlatník musí být 
řemeslně velmi zručný, mít prostorové vidění, umě-
leckou invenci a notnou dávku trpělivosti. Ale i do 
zlatnického řemesla současnosti pronikly moderní 
technologie v podobě techniky, která usnadňuje 
ruční práci, a také se dají ve specializovaných díl-
nách a obchodech nakupovat různé zlatnické po-
lotovary. Dcera paní Havlíčkové Daniela se rovněž 
vyučila zlatnicí v roce 1992 v Družstvu umělecké vý-
roby Soluna, kde poté zůstala pracovat na zakáz-
kové výrobě až do roku 1995, kdy se Družstvo 
umělecké výroby Soluna ocitlo v likvidaci. Poté 
v roce 1995 přešla do rodinné zlatnické dílny v Lí-
beznicích, kde měla možnost osvojovat si cenné  
rodinné know-how. Jan Havlíček, manžel Daniely, 
přišel s nápadem na otevření zlatnické prodejny 
v čp. 209. A tak v roce 1995 Havlíčkovi otevřeli při 
zlatnické dílně i obchod s klenoty. Dílnu i obchod 
vedli až do roku 2015. Za dvacet let existence zlat-
nické dílny Havlíčkových v ní byly vytvořeny krásné 
šperky, které dokázaly udělat radost a staly se ně-
mými svědky různých rodinných událostí. V rodinné 
zlatnické tradici pokračuje dcera Daniela Vaněčková 
(roz. Havlíčková), která má zlatnickou dílnu na Be-
nešovsku. V roce 2022 se ve zlatnictví vyučila i její 
dcera, a to ve Zlatnickém středisku praktického vy-
učování „Solunka“. 

Hana Bílková 
foto archiv -dh-

Domácí dílna Jeden z výrobků – zlatý prsten

Daniela Havlíčková

Zlatnictví u Havlíčků na Mělnické
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TÉMA

SKVĚLÉ PŘEDSTAVENÍ TANEČNÍ ŠKOLY DANY 
GREGOROVÉ NA NOVÉ SCÉNĚ NÁRODNÍHO DIVADLA 
Taneční škola Dany Gregorové se 5. května 2024 triumfálně vrátila na Novou scénu Národního divadla s novým představením Puntíkování, jež bylo 
inspirováno tvorbou japonské umělkyně Yayoi Kusama. Bylo to představení, na které diváci jen tak nezapomenou. 

Svět puntíkové fantazie ožil v tomto jedinečném představení, kde se taneční 
výkony snoubily s nápaditými a originálními choreografiemi, které okamžitě 
získaly sympatie diváků. Choreografie a režie se ujala sama Dana Gregorová, 
která dokázala skvělým způsobem propojit jednotlivé prvky představení do har-
monického celku. Tanečnice předvedly vynikající výkony a bylo zřejmé, že je 
tanec nesmírně baví. 

Diváci měli možnost zhlédnout celkem jedenáct choreografií, včetně dvou, 
s nimiž se taneční škola na konci června 2024 představí na Mistrovství světa 
v tanci, které se poprvé uskuteční v Praze a kam se kvalifikovala v únoru ve stát-
ním nominačním kole v Jihlavě. Tyto dvě choreografie nesly názvy Dream a Show. 
Mezi další čísla, která získala ceny na soutěžích, patřila například vystoupení nej-
menších tanečnic s choreografií Polka a úspěšné představení Mysterious. 

Taneční sólistkou večera byla Veronika Beranová, která v roli jménem Puntík 
zaujala svou pohybovou elegancí a výrazem. Herecké vstupy Václava Jílka v roli 
dirigenta dokonale podtrhovaly atmosféru každé scény a přispěly k celkovému 
úspěchu představení. 

Reakce publika byly bouřlivé – diváci nešetřili potleskem a mnozí se po skon-
čení představení vyjadřovali velmi pozitivně. Celé představení bylo velice pove-
dené a diváci se skvěle bavili. Dana Gregorová a její tým tak opět potvrdili, že 
jejich práce má vysokou úroveň a přináší radost všem, kdo mají to štěstí jejich 
představení vidět. 

Vlasta Černínová 
foto Petra Hajská
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LÍBEZNICKÉ SPOLKY

MĚSÍC DUBEN 
Z POHLEDU 
STŘEDISKA WILLI 
LÍBEZNICE 
Během dubna už jaro pořádně vstoupilo mezi nás, 
a tak jsme si díky hezkému počasí mohli dopřát bá-
ječné aktivity a radosti s ním spojené. A co by to 
bylo za přivítání jara bez jarního úklidu. Jako kaž-
doročně se oddíly líbeznického střediska zúčastni- 
ly projektu Ukliďme Česko a trochu ulehčily naší 
drahé Zemi od všech odpadků a nečistot do přírody 
nepatřících. Všechny oddíly tak vyčistily Líbezni- 
ce a okolní vesnice. Nejvíce překvapivý a zároveň 
smutný byl enormní nález nedopalků od cigaret, 
jednorázových elektronických cigaret a plechovek 
od energetických nebo alkoholických nápojů. Že by 
tyto nálezy reflektovaly společnost, ve které žijeme? 
Každopádně jakkoli to může znít nevábně, z kaž-

5. Oceán – výprava do Jizerek 5. Oceán – plachtění 

„Ukliďme Česko“ Závod Vlčat a Světlušek

doročního úklidu máme velkou radost a často se 
z toho stane i zábava. Zejména pro nejmenší po-
mocníky je to jako hledání pokladů. Dá se najít 
klidně staré jízdní kolo, staré kazety, železná 
skříňka, která nejde otevřít, nebo i celá záchodová 
mísa. Věříme, že naše řady dobrovolníků budou 
každým rokem širší, a výsledek bude tudíž lepší. 

POMOHLI JSME PŘI AKCI 
„UKLIĎME ČESKO“ 

Pro mnoho vlčat, světlušek a žabiček byl duben vý-
znamným měsícem. Napříč republikou se konala 
okresní kola Závodu vlčat a světlušek. Zástupci lí-
beznických světlušek z družin Vlaštovek a Veverčat, 
žabiček z Divoženek a vlčat z družiny Vlků a Čertů 
jeli reprezentovat naše středisko do Čelákovic. Pro 
některé to byl první závod, jiní už nastoupili trochu 
zkušenější, avšak pro všechny to byl jistě zážitek 
plný soutěží, inspirace, dobrodružství, ale i možnost 
spřátelit se s oddíly napříč okresem Praha-východ. 

Duben je pro nás všechny neodmyslitelně spo- 
jen se svátkem skautů a skautek, který vychází na 
24. dubna. Není náhoda, že tento svátek slavíme 
na den svatého Jiří. Rytíř svatý Jiří je symbolem od-
vahy a vítězství dobra nad zlem, který opatruje 

všechny skauty a skautky jakožto patron skautek 
a skautů, ale zároveň je motivuje k odvaze a k há-
jení pravdy a lásky. Proto v tento den můžete skauty 
poznat na veřejnosti, jelikož jsou vyzdobeni skaut-
ským krojem nebo alespoň skautským šátkem. 

Oddíly líbeznického střediska podnikaly malé či 
větší výlety nebo výpravy. Kupříkladu skauti a vlčata 
z Vlčího dolu Zlonín jeli nasát atmosféru do našeho 
nejmilejšího meandru řeky Ploučnice, kde se konají 
naše letní tábory. Nejmladší Vlci si zkusili připravit 
jídlo na ohni a přenocovat uprostřed lesa. O to více 
se jistě všichni těší na tábor. Naši nejmenší členové, 
Broučci a Veverčata, družiny benjamínků, se vydali 
na výpravu do okolí Tanvaldu a rozšířili si obzory 
v IQ parku v Liberci. Pro družiny vodních skautů  
z 5. oceánu byl duben plný akcí. Roveři si užili plach- 
tění na Slapské přehradě, vydali se na výpravu do 
Jizerských hor, zahráli si paintball a podnikli nespo-
čet dalších výletů. Kluci ze Surikat si užili přespá-
vačku v klubovnách a opékání buřtů na nedalekém 
Beckově. Prověřili tak svoje skautské schopnosti roz-
dělat oheň i za silného větru. A povedlo se! 

Květen nám klepe na dveře a s ním spousta 
skautských dobrodružství, které přinese. A my se 
na ně moc těšíme. 

Sluníčko 
foto archiv skautů
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VARAN CUP   
Další, již 11. ročník šipkového turnaje Varan 
Cup se uskutečnil 20. dubna 2024 u Varanů za 
podpory obce Líbeznice. 

Na turnaj bylo přihlášeno 26 hráčů a hráček. Letos 
bylo mezi přihlášenými i hodně nových tváří a sa-
mozřejmě nechyběli ani hráči, kteří s námi Varan 
Cup táhnou již od začátku. Jak je vidět, šipkový tur-
naj pořádaný motorkáři „Varani Líbeznice“ je stále 

oblíbenější. Ze začátku turnaje se hrála 301 a po-
stupem času, jak hráči vypadávali, se začala hrát 
delší 501. Hry byly krásné, s neuvěřitelnými výkony. 

Soutěžilo se i o nejvyšší hod a největší zavření. 
Ženy si v ničem nezadají s muži, a proto na turnaji 
soutěžily společně s nimi. Ceny pro tento rok byly 
jedny z nejhezčích, a to také díky grantu vyhláše-
nému obcí Líbeznice. 

Na hráče se smálo připravené občerstvení v po-
době mini chlebíčků, obložených mís, klobás na 
grilu a výborné česnekové pomazánky, která nesmí 
chybět na žádném turnaji (mimochodem, výrobcem 
česnečky byl náš kamarád Baník, za což mu děku-

jeme). K pití bylo, co si kdo přál. Varani byli opět 
velice dobře připraveni. 

Organizace nikde nevázla, všichni se dobře ba-
vili. Doufám, že ne jenom novým hráčům se turnaj 
líbil, dobře si zahráli a příští rok si opět všichni při-
jdou užít výbornou náladu.  

A jak to všechno dopadlo? Kdo vlastně vyhrál? 
Museli bychom jmenovat všech 28 hráčů, neboť vy-
hráli všichni zúčastnění.  

Sylva Oliveriusová 
foto Nicol Louvarová

...a jeho vítězové

Účastníci turnaje  za...
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DUHOVÉ ZÁVODY 
20. DUBNA 2024 
Letošní ročník Duhových závodů jsme naplánovali 
na sobotu 20. dubna 2024. Již týden dopředu nás 
děsila předpověď počasí, vypadalo to na nejdešti-
vější a nejchladnější den týdne. Den po dni jsme sle-
dovali, jak se pravděpodobnost deště zvyšuje a oče-
kávaná teplota klesá. 

V sobotu v šest hodin ráno ještě pršelo, ale na-
jednou se v osm hodin vyčasilo, i slunce začalo vy-
kukovat. Jako by nás chtělo navnadit. Ale bohužel 
to nebylo nadlouho. Závody jsme zahájili v 9.30 
a temný černý mrak nakonec ze všech stran přinesl 
déšť. Deštivo bylo skoro celý den, zima jako v lednu, 
trenéři, časomíra, pomocníci, závodníci, diváci, ti 
všichni se balili do dek a natahovali všechny vrstvy 
oblečení včetně rukavic, čelenek, čepic a pláštěnek. 

I přes toto počasí se na závodech sešlo neuvěři-
telných 265 závodníků, kteří si přišli zasportovat 
a poměřit síly. Nádhera. 

Dopoledne se nám představily ročníky 2014–
2018. Nejmenší děti bojovaly v trojboji – sprint 60 m, 
skok daleký a hod raketkou. Ty maličko větší už 
čekal čtyřboj – sprint 60 m, skok daleký, hod raket-
kou a běh 200 m. Na závěr závodů byli vyhodno-
ceni vždy tři nejlepší závodníci z každého ročníku, 
rozděleni na holky a kluky, kteří obdrželi plaketku, 

diplom a věcnou odměnu. Aby to ale nikomu ne-
bylo líto a také aby se doplnily síly po náročných 
disciplínách, tak na všechny čekala velká Milka. 
Mňam! A ti nejmenší i maličko větší závodníci ještě 
mohli zalovit v tajemném černém pytli a vytáhnout 
si za odměnu plyšového kamaráda.  

Měli jsme velkou radost, že závody přišel pod-
pořit i náš líbeznických starosta, pan Jan Havlíček. 
Rád se zúčastnil závěrečného vyhlášení a předal od-
měny.  

POČASÍ BYLO SPÍŠE ZIMNÍ 

A hned po vyhlášení následovalo zahájení odpo-
lední části. Zde se do závodů zapojily děti z ročníků 
2009–2013. Pan starosta s námi tuto odpolední 
část zahájil a ocenil, že děti jsou ochotné závodit 
i v takovýchto nepříznivých podmínkách, které nám 
počasí nachystalo. Technické problémy s tiskárnou 
způsobily malé zpoždění běhů, které se nám ale po-
dařilo dohnat. A to zejména díky skvělému Martinu 
Matasovi z Roztok, který nám letos zajišťoval časo-
míru. Za podpory našich trenérů běhy opravdu „bě-
žely“. Naší nevýhodou je, že skoky do dálky se 
mohou uskutečnit až po doběhu sprintů, protože 
rozběhy na skoky probíhají právě z drah rovinky. Ale 
i na to jsme zvyklí, tak se snažíme časový harmo-
nogram nastavit, jak jen to jde nejlépe. Závěrečné 
běhy 200 m byly maličko oslabené, někteří závod-

níci už kvůli téměř mrazivému počasí nechtěli ab-
solvovat vše. Letos jsme pro starší ročníky vyhlašo-
vali zvlášť vrh koulí – první tři závodníci obdrželi me-
daili, diplom a sladkou odměnu. Pak už následovalo 
vyhodnocení vícebojů, medailové pozice opět do-
staly plaketku, diplom a věcnou odměnu a všichni 
bez rozdílu velkou Milku. 

Na závěr bychom rádi poděkovali všem zúčast-
něným, že vydrželi závodit v tomto počasí, děku-
jeme trenérům a pomocníkům z řad rodičů i našich 
starších atletů, děkujeme rodičům a příbuzným za 
podporu. Děkujeme Martinovi za zajištění časomí- 
ry a skvělý přístup. Děkujeme řediteli školy v Líbez-
nicích za zapůjčení třídy v Rondelu jako zázemí. Dě-
kujeme panu Hospodárovi z Měšic za zajištění  
občerstvení. Jsme rádi, že jsme mohli přivítat závod-
níky z našeho oddílu, děti z okolních obcí, závod-
níky z oddílů z Roztok, Staré Boleslavi, Lovosic, Již-
ního Města, Čelákovic, Neratovic, Nehvizd, Roztok, 
Duchcova atd. Děkujeme obci Líbeznice za pod-
poru závodů. 

My jsme si celý den užili, i když to tedy byla ná-
ročná „dvanáctka“ – na značkách jsme byli již 
v 7.30 a rozcházeli se domů v 19.30. Sice vymrzlí, 
ale plní zážitků a radosti z toho, že to všichni zvládli 
bez zranění a s přehledem. 

Těšíme se za rok na další ročník a věříme, že to 
bude ročník slunečný a opět povedený. 

Tým Atletiky Líbeznice 
foto archiv Atletiky

LÍBEZNICKÉ SPOLKY
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OBECNÍ KNIHOVNA

MUŽI, KTEŘÍ VÝZNAMNĚ 
PŘISPĚLI K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XXI. 

Přesná a spolehlivá astronomická měření, která umožnila vybudovat vědeckou 
nebeskou kinematiku a vyvrátit odvěké aristotelovské omyly, provedl dánský 
hvězdář Tycho Brahe ve druhé polovině 16. století. 

Tycho Brahe (1546–1601) pocházel z kraje Skanie v jižním Švédsku, která 
byla tehdy pod vládou dánského krále. Jeho rodiče (otec Otto Brahe, matka 
Beata Billa) patřili ke starému dánskému šlechtickému rodu, v jeho rodokmenu 
dokonce najdeme dva krále a svatořečenou hraběnku Bergittu de Brahe. Byl 
nejstarší z dětí, měl dalších pět bratrů a pět sester, dostal jméno Tyge, v latinské 
podobě Tycho. 

Jako chlapec byl dán na vychování ke strýci Jörgenu Brahovi, bohatému 
a bezdětnému hodnostáři království. Mladý Tycho po absolvování kodaňské 
univerzity pokračoval na přání rodičů ve studiu lékařství a práva na univerzitách 
v Německu. Stále více tíhl k matematice a astronomii. Po smrti strýce získal dě-
dictvím velký majetek a stal se na celý život hmotně nezávislým. Rozhodl se 
pro dráhu astronoma. V roce 1573 se oženil proti vůli své rodiny s dívkou niž-
šího společenského postavení, a to dokonce podle starého jutského obyčeje, 
bez účasti kněze. Jeho manželství bylo šťastné, měl tři syny a pět dcer. 

Brahe si brzy získal proslulost svými astronomickými výsledky a dánský král 
mu dal v léno Venušin ostrov Hven v průlivu mezi Dánskem a Švédskem. Brahe 
tam vybudoval observatoř, vybavenou přesnými úhloměrnými přístroji, ale i díl-
nami, tiskárnou a výrobnou papíru, a se svými žáky a spolupracovníky se pustil 
do systematických astronomických měření. 

V roce 1572 pozoroval Tycho Brahe supernovu SN 1572 (také nazývanou 
Tychonova hvězda) v souhvězdí Kasiopea. Pomocí polosextanu změřil úhlové 
vzdálenosti mezi supernovou a devíti nejjasnějšími hvězdami souhvězdí Kasio -
pea. Poloha supernovy se neměnila, tudíž Brahe správně usoudil, že se nachází 
vně trajektorie Měsíce ve sféře nehybných hvězd. Vyvrátil tak do tehdejší doby 
obecně přijímanou Aristotelovu teorii o původu komet ze zemských výparů, 

podle níž jsou komety zhuštěny v horních vrstvách atmosféry Země. Použil také 
nezávislá měření z několika míst na Zemi. Za nejcennější považoval měření praž-
ská, českého učence a přírodovědce Tadeáše Hájka z Hájku. Z Hájkova spisu 
Dialexis de novae stellae z roku 1574 převzal řadu velmi přesných údajů o po-
loze supernovy. 

Pokud jde o pohyb planet, došel Brahe, jak už víme, k modelu, podle něhož 
Měsíc a Slunce obíhají kolem Země a ostatní planety kolem Slunce. Země mu 
zůstala nehybným středem světa, takže se nedostal do konfliktu s církví. 

Za to se dostal do sporů s novým dánským králem a jeho úředníky. Byl prch-
livý, provokoval je a našlo se dost záminek pro pomluvy, které mu uškodily. 
Brahe musel Dánsko s hořkostí opustit. 

Vydal se na cestu Evropou. Nějaký čas pobyl v Rostocku, na zámku Wands-
beck nedaleko Hamburku, kde ho hostil Jindřich z Rantzova. Ten také napsal 
do Prahy a Tycha Brahe doporučil jako dvorního astronoma. Císař Rudolf II. 
zplnomocnil císařského místokancléře Rudolfa Coradiucia, aby jeho jménem 
Tycha Brahe do Prahy pozval. 

V zimě roku 1599 se Tycho Brahe vydal na cestu do Prahy. Z původně za-
mýšlené krátké zastávky ve Wittenbergu se stalo několik měsíců. Právě tam ho 
zastihla zpráva o šířícím se moru v Praze. Celou zimu pobyl i s rodinou u lékaře 
Jana Jesenia, tehdy působícího právě ve Wittenbergu. Oba si velice dobře ro-
zuměli. Tycho Brahe dokončoval u Jesenia některé spisy. Společně pozorovali 
úplné zatmění Slunce, které nastalo poslední lednový den. 

Do Prahy Brahe přicestoval v červnu roku 1599. V Praze byl s velkou okáza-
lostí přijat. Císař mu při audienci nabídl místo císařského astronoma s vysokým 
platem a řadou dalších výhod, dal mu na výběr jeden ze svých tří zámků – Bran-
dýs, Lysou nad Labem a Benátky nad Jizerou. Tycho zvolil Benátky, které se mu 
pro jeho práci zdály nejvhodnější. 

Jako svého spolupracovníka si Brahe pozval i mladého matematika a astro-
noma, učitele na gymnáziu ve Štýrském Hradci, Johannese Keplera. 

V září 1601 navštívili Brahe a Kepler císaře Rudolfa a přislíbili vypracování 
nových, dokonalejších astronomických tabulek, které budou pojmenovány Ru-
dolfinské. Kepler pak na tabulkách usilovně pracoval dlouhá léta. Tycho Brahe 
24. října 1601 v Praze umírá, oba vědci tak měli možnost spolupracovat jen 
několik měsíců. Předali si však pomyslnou štafetu, která umožnila zrod nebeské 
mechaniky v novém století. 

 
/zdroje: internet, Wikipedia, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD

ČESKÉ REKORDY 
V LÍBEZNICÍCH 
V pondělí 15. dubna se uskutečnilo povídání 
s prezidentem Agentury Dobrý den a ředite-
lem Muzea rekordů v Pelhřimově Mirosla- 
vem Markem. Zhruba hodinové povídání bylo 
o všech možných i nemožných rekordech, 
které padly na území České republiky (kdyby 
měl Miroslav Marek povídat o všech zazna-
menaných rekordech, jistě by trhl další re-
kord). 

Díky poutavému vyprávění a fotografiím jsme pro-
létli všechna možná odvětví, kde lze rekordy 
lámat. Začněme hned tím nejsladším, odrazme se 
od nejdelšího jablečného štrúdlu (154,6 m), nej-
většího vosího hnízda z nejvíce vosích hnízd  
(2 673 vosích hnízd) až třeba k největšímu dortu 
(třípatrový dort o hmotnosti 1 550 kg a výšce 
83 cm s dominantou – zámkem Červená Lhota). 
Za odvětví sportovní tu máme fotbalového roz-
hodčího s největším počtem utkání (7 137 fotba-
lových zápasů odřízených jedním rozhodčím),  
nejstarší aktivní krasobruslařku (77 let) nebo půl-
maraton naboso ve sněhu (J. Šálek uběhl bos 
a oblečen pouze v trenýrkách vzdálenost 21,1 km 
v čase 1:50:42 h).  

V běžném světě okolo nás už známe nejdéle 
provozovanou kadeřnickou praxi (jako kadeřnice 
pracuje přes 59 let) či nejdelší nepřetržitou učitel-
skou praxi na jedné škole (J. Kamarýtová z Rudné 
již přes 50 let učí stále na ZŠ Rudná). I milovníci 
chutných destilátů mají svého borce – největší 
soukromou sbírku rumů (2 157 různých lahví 
rumu). A pak opravdová rarita: největší vyražená 

zlatá mince – unikátní ražbu mince o hmotnosti 
10 kg ryzího zlata uskutečnila Česká mincovna 
v Jablonci nad Nisou. Líbeznice mají také své 
místo v rekordech – máme základní školu s nej-
větším počtem žáků (1 610 žáků a žákyň). Vyprá-

vění Miroslava Marka bylo zajímavé a společný 
čas nám utekl velmi rychle. 
Kniha České rekordy je k zapůjčení v knihovně. 

AD 
foto -na-
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OKÉNKO DO KNIHOVNY 
Alice Horáčková:  
Rozpůlený dům –  
příběh sudetské  
rodiny 

 
K románové kronice ze Sudet 
inspirovala autorku vlastní 
rozpůlená rodina: po roce 
1945 byla část jejích 
příbuzných odsunuta a část 
zůstala. Alice Horáčková se ve 
své knize vrací do malebné 
česko-německé vesnice první 
poloviny 20. století 
a z odposlouchaných 
historek, vzpomínek 
i archivních záznamů splétá 
velký „familienroman“. 
Mezi její předky patřili 
pytláci a pašeráci, 
svobodomyslné ženy 
i úspěšní kšeftmani s textilem. Je to 
příběh o tajných láskách, změnách identit, útěcích, křivdách 
a žabomyších válkách, které nakonec stály životy. Češi a Němci tu žijí ve 
smíšených manželstvích, ale taky se handrkují o to, kdo komu zamordoval 
psa, kdo dřív vystaví novou školu a k jaké národnosti se kdo přihlásí  
ve sčítání lidu. 

Rozpůlený dům vznikal více než čtyři roky a autorka v něm střídá 
perspektivy, mužské a ženské hlasy, fantazii s citacemi. Při rešerších se 
dozvěděla víc, než by jí bylo milé: mimo jiné i to, že jeden z jejích předků se 
stal arizátorem židovské fabriky a přítelem Reinharda Heydricha.

LETOPISY OBCE LÍBEZNICE 
XXXV. 
Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka 

Tak řekl chudým jednou manželům při svatbě tyto průpovědi: 
Hejdum, hejdum, hejdundá, 
však vás Pán Bůh nezandá (neopustí). 
Vzal si chudý chudou; 
jak pak spolu živi budou? 
Pán Bůh jim slibuje, 
že on jim daruje, 
že jim dá pytel mouky, 
aby si napekli vdolky. 
 

Z ohledu své dobrotivosti, kterou prokazoval též cizím, získal skrze ně jinde 
dobrou pověst a vážnost. 

Šli jedenkráte skrze Březiněves z Prahy dva studenti, kteří cestou – jenž je 
jistý březiněveský soused Ondřej Řeháček mluvit poslouchal – pravili: „Co pak 
as nás z Prahy poslali na exament (zkoušku) do Líbeznic vesnickému faráři, toť 
bude jistě nějaký přísný pán.“ Poněvadž p. farář zůstával bytem ve faře u země 
nalevo, hleděl z okna a viděl u cihelny dva jíti, domejšlel sobě, jací pak as to 
hosté ke mně přicházejí? Přijdouce do fary, strachem žádný z nich nechtěl na 
dvéře zaklepati, až po chvíli přece to učiniv jeden, oba přístup k p. faráři dostali. 
Když p. farář jich se tázal, co žádají, nevěděli strachem, co odpověděti, až pak 
přece příčinu jejich k němu příchodu oznámili. Na kterou jim pravil: „Co pak 
není dost veliká Praha a dosti v ní učenců, že mně sem lidi posílají, abych se 
s nimi mořil?“ Ta slova mnohem více strachu v nich způsobila, očekávajíce přís-
ného za to zkoušení. Však ale když po vykonané zkoušce opět ku Praze vesele 
zpátkem skrze Březiněves se brali, tázal se jich nadjmenovaný březiněveský sou-
sed: „Studenti, jak pak asi v Líbeznicích u p. faráře obstáli?“ I odpověděli mu: 
„Tuze dobře, že tak hodného a vážného pána vynajíti sobě nedomejšleli. Jeho 
slova, ta že jsou zlatá, že by ho místo jednoho dne celý skoro týhoden poslou-
chali a teprve od něho se poučiti žádali.“ 

AD

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY OKÉNKO DO KNIHOVNY
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  2 0 2 4

 1. 6.  Dětský den  
– Areál zdraví 

 8. 6.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

 9. 6.  Líbeznické bludičky  
– Areál zdraví 

 9. 6.  Charitativní sraz automobilových  
veteránů – Mírové náměstí 

14. 6. Den otevřených dveří v ZŠ a ZUŠ, 
koncerty, dětský jarmark 

15. 6. 8. narozeniny MéLíbeKafé  
a vyhlášení sbírky MDA Ride 

22. 6.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

24. 8.  Country večer  
– Areál zdraví

Obec Líbeznice Spolkové akce, ostatní akce nebo akce  
pořádané z grantu pro kulturu a sport

31. 8.    Líbeznický koloběh  
– Areál zdraví 

 7. 9.    Vinné slavnosti  
– Mírové náměstí 

14. 9.    Posvícení  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

5. 10.   Vejšlap povodím Mratínského potoka 
– před Sportovní halou Na Chrupavce 

19. 10.  Baráčnická zábava  
– Bistro Žlutá karta 

28. 10.  MUSICA FLOREA – Má vlast 
– Sportovní hala Na Chrupavce 

23. 11.  Zahajovací ples  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

30. 11   Vánoční večerní běh a Andělská 
cesta – ZŠ a ZUŠ Líbeznice 

Základní škol    a a Základní 
umělecká škola


